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۴۵ درصد مردم تهران
 روزانه ۲ تا ۳ ساعت در ترافيک 

کارش��ناس اقتصاد شهري اتلاف 
درآمد شهروندان را از تبعات ترافيک 
خواند و گفت: نتايج بررس��ي هاي 
ميداني انجمن علمي اقتصاد شهري 
ايران نشان مي دهد ترافيک منجر 
ب��ه کاه��ش ۱.۱۴ درصدي درآمد 
ش��هروندان مي گردد. سيد محسن 

طباطبايي مزدآبادي دبير انجمن علمي اقتصاد ش��هري ايران در 
گفت و گو با ايلنا، با بيان اينکه ضرورت دارد براي حل مش��کل 
ترافيک در کلانش��هرها نگاه اقتصادي به اين پديده نيز داش��ته 
باش��يم، افزود: اقتصاد ترافيک، حمل و نقل ش��هري را از منظر 
اقتصادي ارزيابي کرده و در صدد تخصيص بهينه و کاراي منابع 
درون بخش حمل و نقل ش��هري اس��ت؛ در واقع اقتصاد ترافيک 
ميزان تخصيص کاراي منابع محدود شهرداري به بخش حمل و 
نقل شهري را تعيين کرده و با ارزيابي عرضه و تقاضا در اين بخش، 

به قيمت گذاري و تعيين حدود بهينه ترافيکي اقدام مي کند.
وي با بيان اينکه عرضه و تقاضا در بخش حمل و نقل شهري پايه 
و اساس تحليل هاي اين بخش را تشکيل مي دهد، گفت: تقاضاي 
حمل و نقل برابر با ميزان تردد تمام وس��ايل نقليه داخل ش��هري 
اس��ت که در محدوده ش��هر، تردد مي کنند و عرضه حمل و نقل 
ش��هري برابر با ميزان زيرس��اخت هاي حرکت وسايل نقليه داخل 
شهر همچون: ميزان خيابان ها، راه ها و بزرگراه هاي سطح شهري 
اس��ت. دبير انجمن علمي اقتصاد ش��هري ايران افزود: در ش��رايط 
کنوني ميزان عرضه و تقاضاي حمل و نقل در ش��هرها در س��طح 
مشخصي قرار دارد که ظاهرا به دليل مازاد وسايل نقليه نسبت به 
ميزان عرضه حمل و نقل ش��هري و يا کافي نبودن زيرس��اخت ها 
نس��بت به ميزان تقاضاي حمل و نقل ش��هري، ترافيک بروز پيدا 
مي کند. کارش��ناس ارش��د اقتصاد ش��هري ادامه داد: براي اينکه 
مي��زان ترافيک در ش��هرها کاه��ش پيدا کند، از ديدگاه اقتصادي 
لازم اس��ت ميان س��رمايه گذاري و هزينه هايي که براي کاهش 
ترافيک انجام مي گيرد به صورت س��اخت بزرگراه، توس��عه مترو، 
ساخت خيابان، افزايش کمي و کيفي بي آر تي و ... و ميزان کاهش 
هزينه هاي ناشي از ترافيک و يا منافع سرمايه گذاري در حمل و 

نقل شهري، مقايسه اي صورت گيرد. 

سازمان هواپيمايي اعتبار ايرباس ۳۳۰ را تاييد کرد
ي��ک ماه پ��س از ورود نخس��تين 
فرون��د از هواپيماه��اي خريداري 
ش��ده از س��وي ايران اير، سازمان 
هواپيماي��ي اعلام ک��رد که اعتبار 
هواپيماي ايرباس ۳۳۰ تاييد ش��ده 
اس��ت. به گ��زارش تجارت به نقل 
از وزارت راه و شهرس��ازي، طب��ق 

اعلام ايران اير دو هواپيماي جديد از خانواده ايرباس ۳۳۰ هستند 
که با هماهنگي هاي انجام شده با ايرباس، احتمالا ظرف هفته هاي 
آينده به ناوگان کشور اضافه مي شوند، در همين راستا محمد جواد 
تقوايي، معاون استاندارد پرواز سازمان هواپيمايي کشوري، با تاييد 
اين خبر گفت: هواپيماهاي پهن پيکر سري ايرباس ۳۳۰ که مقرر 
است از طرف ايرباس به شرکت ايران اير تحويل شود طي جلسات 
تخصصي بين کارشناسان اين دفتر و شرکت ايرباس اعتباربخشي 
ش��ده اس��ت. براس��اس مقررات جاري سازمان هواپيمايي ايران و 
الزامات سازمان جهاني ايکائو لازم است گواهينامه TC )تاييديه 
طراحي نوع( صادر شود که اين موضوع از سوي سازمان هواپيمايي 

ايران محقق شده است.
طبق اعلام س��ازمان هواپيمايي ش��رکت ايرباس، طي تقاضاي 
رس��مي از اي��ران نس��بت به دريافت اين گواهينام��ه اقدام کرده و 
جلسات اوليه به منظور بررسي مدارک طراحي انجام گرفته است 
تا اعتبار مربوط به اين هواپيما صادر شود. سازمان هواپيمايي پيش 
از اين نيز گواهينامه مربوط به خانواده ايرباس ۳۲۰ را صادر کرده 
بود تا امکان ورود اين هواپيما به آسمان ايران فراهم شود. ناگفته 
نماند که مديرعامل شرکت هواپيمايي ايران اير در مصاحبه با يکي 
از رس��انه هااز ورود اولين ايرباس ۳۳۰ در دهه اول اس��فند ماه خبر 
داد و گفت: ايرباس ۳۲۱ جديد نقص فني نداشت. فرهاد پرورش، 
گفت: اميدواريم سالگرد تاسيس هما را با ورود اولين ايرباس ۳۳۰ 
برگزار کنيم و تلاش بر اين است که ايرباس ۳۳۰ تا پنجم اسفند 
وارد ناوگان شود اما براي ورود اين هواپيما نياز به هماهنگي هاي 
متع��ددي وج��ود دارد ک��ه به همين دليل نمي توان اطمينان داد به 
مراس��م س��الگرد هما مي رس��د.  وي درباره تاريخ ورود هواپيماي 
بعدي اظهار داشت: يک فروند ايرباس ۳۳۰ ديگر تا پايان اسفند 
ماه به ناوگان ايران اير اضافه مي شود. مديرعامل ايران اير با اشاره 
ب��ه اخب��ار کذب مبني بر نقص فني ايرباس ۳۲۱ جديد تاکيد کرد: 
ايرباس ۳۲۱ نقص فني نداشت و فقط در پمپ سوخت اين هواپيما 
يک اش��کال بس��يار سطحي پيش آمده بود که به سرعت برطرف 
ش��د و اين ايجاد اين اش��کالات در يک هواپيما طبيعي است، رفع 

اين اشکال سطحي هيچ تاخيري را هم ايجاد نکرد.

 ۲۳1 برج فاقد اطلاعات فنی
عضو کميسيون حمل و نقل شوراي 
ش��هر ته��ران ليس��تي از وضعيت 
برج هاي پايتخت در صحن شوراي 
شهر تهران اعلام کرد که براساس 
آن ۲۳۱ برج در تهران فاقد اطلاعات 
هس��تند و ۱۳ برج قديمي که قبل از 
انقلاب س��اخته شده اند. به گزارش 

ايسنا، اسماعيل دوستي صبح ديروز در تذکر پيش از دستور خود در 
جلسه سيصد و بيست و نهم شوراي شهر تهران با بيان اينکه جدولي 
از وضعيت ساختمان هاي بلندمرتبه تهران آماده کردم، گفت: در سه 
محور ساختمان هاي بلندمرتبه براساس سال ساخت طبقات و عرض 
کوچه اين برج ها را دس��ته بندي کرديم. وي با بيان اينکه متاس��فانه 
۲۳۱ برج در تهران فاقد اطلاعات هستند و ۱۳ برج قديمي که قبل 
از انقلاب س��اخته ش��ده اند، در تهران وجود دارد، گفت: ۲۴ برج از 
سال 5۰ تا 59، ۳ برج از سال 6۰ تا 69، ۲۲5 برج از سال 7۰ تا 79، 
۲۱6 س��اختمان بلندمرتبه از س��ال 8۰ تا 89 و ۲67 برج نيز از س��ال 
9۰ تاکنون در تهران ساخته شده است. عضو کميسيون حمل و نقل 
شوراي شهر تهران با تفکيک برج و ساختمان هاي بلندمرتبه تهران 
براساس تعداد طبقات گفت: ۲6۳ برج ۱6 طبقه در تهران وجود دارد 
که اين در حالي است که ۲77 ساختمان بين ۱6 تا ۲۰ طبقه، ۱۰۳ 
ساختمان بين ۲۱ تا ۲5 طبقه، ۲8 ساختمان بين ۲6 تا ۳۰ طبقه و 8 
ساختمان نيز بيش از ۳۰ طبقه دارند. دوستي با اشاره به تفکيک اين 
برج ها براساس عرض گذر گفت: ۳ برج در گذر شش متري، ۲75 
برج در گذر 6 تا ۱۲ متر، ۲5۱ برج در معبر ۱۲ تا ۲۰ متر، ۳۱6 برج 
در معبر ۲۰ تا ۳5 متر و 9۴ برج نيز در معبر بيش از ۳5 متر احداث 
شده است که بايد در راستاي شناسايي، پيشگيري و مقاوم سازي اين 
برج ها اقدام شود. وي با بيان اينکه سازمان آتش نشاني بايد نسبت 
به شناسايي اين برج ها براساس ضريب ايمني اقدام کند، گفت: بايد 
شهرداري تهران نسبت به ايمن سازي اين ساختمان ها اقدام کند و 
اگر مالک به اين اخطارها بي توجهي کرد، با هماهنگي شوراي تامين 

و دادستاني چاره اي بيانديشد.

پيشخوان

راهومسکن

رئيس مجلس از بررسي طرح استيضاح وزير راه و شهرسازي در 
نشست علني يکشنبه هفته آينده اول اسفند پارلمان خبر داد.

ب��ه گ��زارش فارس، عل��ي لاريجاني رئيس مجلس ش��وراي 
اس��لامي در نشست علني نوبت عصر ديروز)سه شنبه( پارلمان 
طي سخناني اظهار داشت: با توجه به اينکه استيضاح وزير راه 
و شهرسازي اعلام وصول شده و مجلس بايد اين استيضاح و 
بررسي بودجه 96 را با هم تنظيم کند، لذا با آقاي آخوندي اين 
موضوع را اطلاع داديم و ايشان به مجلس نامه نوشته و گفته 

است که اختيار آن را به رئيس مجلس مي دهم.
وي افزود: ما هم در هيأت رئيس��ه تصميم گرفتيم که يکش��نبه 
هفته آينده ابتدا اس��تيضاح آقاي آخوندي بررس��ي شود و سپس 
وارد بررس��ي لايحه بودجه س��ال 96 ش��ويم تا مشکلي در اين 

زمينه پيش نيايد و هر دو موضوع را بررسي کنيم.
اعلام آمادگي وزير راه براي حضور در جلسه استيضاح ���

يک عضو هيأت رئيسه مجلس شوراي اسلامي از اعلام آمادگي 
وزير راه و شهرس��ازي براي حضور در حلس��ه اس��تيضاح خبر 

داد.
به گزارش ايس��نا، اکبر رنجبرزاده اظهار کرد: آقاي آخوندي در 
نامه اي به رئيس مجلس نوشته که بنا به اعلام وصول درخواست 
استيضاح تعدادي از نمايندگان در بعد از ظهر روز جاري از فردا 
۲7 بهم��ن آمادگ��ي حضور در مجل��س را دارند و هرگاه هيأت 

رئيسه مقرر کند در مجلس حضور مي يابد.
رنجبرزاده در همين رابطه گفت که بر اس��اس هيأت رئيس��ه 
مجلس طرح استيضاح وزير راه يکشنبه در دستور کار مجلس 

قرار مي گيرد.
اصرار و پافشاري نمايندگان آذربايجان جواب داد ���

نماينده مردم تبريز در مجلس با تاکيد بر اينکه رئيس مجلس 
بهانه تراشي و طفره از موضوع استيضاح وزير راه و شهرسازي 
را پيش گرفته بود، گفت:اصرار و پافشاري نمايندگان آذربايجان 
جواب داد و بالاخره دس��ت هاي پش��ت پرده حمايت از آخوندي 
در مجلس تس��ليم ش��دند و يکشنبه آينده استيضاح وزير انجام 
مي شود. به گزارش فارس، احمد عليرضابيگي اظهار داشت: با 
توجه به اينکه نمايندگان متقاضي استيضاح از پاسخ هاي وزير 
راه و شهرسازي در جلسه کميسيون قانع نشدند، طبق آئين نامه 
داخلي بايد موضوع در صحن مطرح شده و وزير تا مدت ۱9 روز 

از اعلام وصول بايد در صحن علني حضور يابد.
وي با بيان اينکه در موضوع اس��تيضاح وزير راه و شهرس��ازي 
نمايندگان متقاضي استيضاح با هيأت رئيسه مجلس و شخص 
رئيس مجلس کلنجارهاي زيادي وجود داش��ت، افزود: رئيس 
مجلس پذيرش اعلام وصول اس��تيضاح را به دليل رس��يدگي 
به بودجه به بهانه اينکه بين بررسي برنامه بودجه نمي توان به 
موضوع استيضاح وزير رسيدگي شود،اعلام کرد دريافت نکرده 
است. نماينده مردم تبريز، آذرشهر و اسکو در مجلس با تاکيد بر 
اينکه رئيس مجلس بهانه تراش��ي و طفره از موضوع اس��تيضاح 
وزير راه و شهرسازي را پيش گرفته بود، گفت: با اصرار نمايندگان 
آذربايج��ان در خصوص اس��تيضاح همچنان رئيس مجلس بر 

موضع خود ايستاد و مخالف استيضاح وزير بود.
وي خاطرنش��ان کرد: در صحن علني مجلس با فرياد خطاب 
ب��ه رئي��س مجلس تاکيد کردم که منتظر باش��ند مردم مظلوم 
آذربايجان صداي مظلوميت خود را با اش��ک و ش��عار به خدمت 
مقام معظم رهبري خواهند رساند و ما شکايت بي کفايتي وزير 

راه و شهرسازي و بي اهميتي اين موضوع از طرف هيأت رئيسه 
به ولي فقيه خواهيم رس��اند. بيگي افزود: متاس��فانه با همه اين 
گفته ها، رئيس مجلس در خصوص شکايت از وي به مقام معظم 
رهبري،پاسخ داد هر کاري که مي خواهيد بکنيد. نماينده مردم 
تبريز در مجلس، گفت: اصرار و پافشاري نمايندگان آذربايجان 
جواب داد و بالاخره دس��ت هاي پش��ت پرده حمايت از آخوندي 

در مجلس تسليم شدند.
وي گفت: قرار اس��ت يکش��نبه آينده اين کار در مجلس انجام 

شود.
راه اندازي کمپين ملي اس�تيضاح آخوندي درصورت تعلل  ���

هيئت رئيسه مجلس
عضو کميسيون شوراهاي مجلس با بيان اين که هيئت رييسه 
بايد مطابق نص صريح قانون اس��تيضاح وزير راه را به صحن 
علني ارجاع دهدگفت:اگر مانند سه ماه اخيراستيضاح وزير راه 
ب��ه تعوي��ق بيفتد موضوع را با مردم در ميان گذاش��ته و کمپين 

بزرگ عليه وزير راه تشکيل مي شود.

ب��ه گزارش تس��نيم، احم��د عليرضا بيگي با ي��ادآوري اين که 
نمايندگان درخواست کننده استيضاح وزير راه و شهرسازي از 
توضيحات وي در جلس��ه روز يکش��نبه کميسيون عمران قانع 
نش��دند، اظهار کرد: طرح اس��تيضاح وزير راه و شهرس��ازي بايد 
از س��وي هيئت رييس��ه به صحن علني ارجاع ش��ود و در اولين 
جلس��ه مورد بررس��ي قرار گيرد. وي با بيان اين که به وزير راه و 
شهرس��ازي براي استيضاح فرصت داده مي شود، تصريح کرد: 
بر اساس قوانين مجلس تاريخي براي استيضاح تعيين و انجام 
مي شود. وي با بيان اين که از هيئت رييسه مجلس انتظار مي رود 
مطابق قانون طرح اس��تيضاح وزير راه را به صحن ارجاع دهد، 
افزود: حدود س��ه ماه اس��ت که نمايندگان به طور جدي پيگير 
طرح اس��تيضاح وزير راه و شهرس��ازي هستند، اما در اين مدت 

به بهانه هاي مختلف اين کار به تعويق افتاده است.
عضو کميسيون شوراهاي مجلس با هشدار نسبت به تعلل در 
اس��تيضاح وزير راه، تاکيد کرد:  ما مس��ئول پاسخگويي به مردم 
هستيم و مردم آذربايجان شرقي به طور جديد پيگير استيضاح 
وزير هستند و تعويق اين کار براي آنها سئوال برانگيز شده است. 
بيگي با بيان اين که چنانچه هيئت رييسه مجلس در موعد مقرر 
طرح اس��تيضاح وزير راه و شهرس��ازي را به صحن ارجاع دهد، 
موض��وع را ب��ا مردم در مي��ان مي گذاريم، گفت:  در اين صورت 

کمپين بزرگ ملي عليه وزير شکل مي گيرد.
وي با تاکيد بر اين که حق مردم اس��ت وزير راه و شهرس��ازي 
درباره حادثه برخورد قطارها اس��تيضاح ش��ود، افزود: موضوع به 
اين مهمي که بعُد ملي دارد شه ماه است بي پاسخ مانده است. 
اين در حالي است که بر اساس نص صريح قانون استيضاح بر 

هر جلسه ديگري مقدم تر است و بايد به ان رسيدگي شود.
وي بيان کرد: عده اي به دنبال اين هستند که مسئله استيضاح 
را به پايان سال و انتخابات گره بزنند تا به اين ترتيب موضوع 
به فراموش��ي س��پرده ش��ود، اما بايد تاکيد کنم که اين مسئله در 

کارنامه مجلس باقي مي ماند.
وي با اش��اره به اين که بايد هفته آينده طرح اس��تيضاح وزير راه 
و شهرسازي در صحن بررسي شود، اظهار کرد: بررسي بودجه 
س��ال 96 هم نمي تواند مانعي براي اين کار باش��د و در خلال 
بررس��ي نمايندگان مجلس در خصوص بودجه س��ال آينده نيز 

مي توان به استيضاح وزير راه و شهرسازي رسيدگي کرد.

وزیرراهدردستانداز

آخوندياولاسفنداستیضاحمیشود

پروندهمسکنمهردرمراجعقضایيدرحالرسیدگينوسازيناوگانریليوهوایيمطالبهملياستوروداولینایرباس۳۳۰دردههاولاسفند
مديرعامل ش��رکت هواپيمايي ايران اير 
از ورود اولي��ن ايرباس ۳۳۰ در دهه اول 
اسفند ماه خبر داد و گفت: ايرباس ۳۲۱ 
جديد نقص فني نداشت. فرهاد پرورش، 
در گفت وگو با ايلنا، با بيان اين که اولين 

ايرباس ۳۳۰ در دهه اول اسفند ماه وارد ناوگان ايران اير مي شود، 
گفت: اميدواريم سالگرد تاسيس هما را با ورود اولين ايرباس ۳۳۰ 
برگزار کنيم و تلاش ما اين است که ايرباس ۳۳۰ تا پنجم اسفند 
وارد ناوگان شود اما براي ورود اين هواپيما نياز به هماهنگي هاي 
متعددي وجود دارد که به همين دليل نمي توان اطمينان داد به 
مراس��م س��الگرد هما مي رسد.  وي درباره تاريخ ورود هواپيماي 
بعدي اظهار داشت: يک فروند ايرباس ۳۳۰ ديگر تا پايان اسفند 

ماه به ناوگان ايران اير اضافه مي شود.

عضو  کميسيون عمران مجلس  مي گويد، 
نوسازي ناوگان ريلي و هوايي مطالبه ملي 
است و توسعه صنعت هوانوردي قدرت 
اقتصادي کش��ور را افزايش مي دهد. به 
گ��زارش تجارت از پايگاه خبري وزارت 

راه وشهرسازي،»سيدحسن علوي« با اشاره به روند توسعه ناوگان 
هوايي، گفت: زيرساخت هاي کشور در هر سه حوزه هوايي، ريلي 
و جاده اي به هيچ  وجه پاسخگوي نيازهاي کشور نيست و همين 
نکته اهميت نوس��ازي ناوگان را ضروري مي کند. نماينده مردم 
س��نندج در مجلس  با اش��اره به بالابودن عمر خطوط راه آهن و 
هواپيماهاي کشور، گفت: مدت زيادي است هواپيماهاي ما بيشتر 
از ميانگين عمر خود مسافر جابه جا کرده اند و قديمي بودن ناوگان 

مقوله ايمني را در کشور زير سوال برده  است.

قائم مق��ام وزي��ر راه و شهرس��ازي از 
ارج��اع ۴9 ه��زار پرونده مس��کن مهر 
ب��ه دادگس��تري هاي کش��ور خبر داد 
و گف��ت: تا کنون ي��ک  ميليون و 9۳۰ 
واحد مس��کن مهر تحويل متقاضيان 

داده شده است.
به گزارش فارس احمد اصغري مهرآبادي اظهار کرد: تا کنون در 
کشور يک  ميليون و 9۳۰ واحد مسکن مهر تحويل متقاضيان 

شده است.
وي از ارجاع ۴9 هزار پرونده مس��کن مهر به دادگس��تري هاي 
کشور خبر داد و گفت: عمليات احداث ۲7۰ واحد مسکن مهر 
باقيمانده به خاطر عدم تامين خدمات زيربنايي متوقف ش��ده 

و ۱6۰ واحد نيز فاقد مشتري است.

مديرعامل راه آهن با بيان اينکه توسعه حمل و نقل ريلي 
متناسب با نيازهاي کشور نيست، گفت: اگر با روند فعلي 
پيش برويم، تنها يک سوم اين ميزان ماده معدني قابل 
حمل از طريق ريل خواهد بود. به گزارش تجارت، سعيد 
محمدزاده در هفتمين همايش فولاد گفت: سياست برنامه 
ششم اين است که جابجايي بار از طريق ريل، از ماليات بر 
ارزش افزوده معاف شود البته در سياست هاي کلي برنامه 
شش��م به موضوع حمل و نقل توجه ش��ده و حمل و نقل 
ريلي مي تواند يکي از مزيت هاي رقابتي در اقتصاد کشور 
باشد. مديرعامل راه آهن افزود: همچنين در برنامه پنجم و 
ششم توسعه دولت مکلف شده تا سهم ۳۰ درصدي  حمل 
و نقل ريلي در حمل بار را رعايت کند؛ ضمن اينکه قيمت 
گازوئيل نيز بايد به 9۰ درصد فوب خليج فارس برسد. وي 
با بيان اينکه دولت ساز و کاري را براي کاهش ۱۰ درصدي 
تلفات جاده اي در هر سال بايد فراهم کند خاطرنشان کرد: 
هم اکنون روزانه ۴۰ تا 5۰ نفر در حوادث جاده اي کشته 
مي ش��وند.  به گفته محمدزاده، طبق مصوبه قانوني، به 
ازاي ه��ر ت��ن کيلومت��ر بار که از طريق حمل و نقل ريلي 
انجام شود، ۳5 سي سي در مصرف سوخت صرفه جويي 
مي ش��ود.  وي گفت: محاس��به نرخ صفر براي ماليات بر 

ارزش اف��زوده در حم��ل و نقل ريلي از جمله برنامه هاي 
پيش بيني ش��ده در برنامه شش��م اس��ت و در حال حاضر 
سهم ماليات بر ارزش افزوده در اين بخش 8 درصد است. 
مديرعامل شرکت راه آهن ادامه داد: همچنين يک درصد 
فروش نفت و گاز براي توسعه کشور در نظر گرفته شده 
است. در اين ميان بايد توجه داشت وضعيت تخصيص 
اعتبارات و طرح هاي عمراني در حال کاهش است و دولت 
نمي تواند براي توسعه زيرساخت ها سرمايه گذاري جدي 
کند. به همين دليل سرمايه گذاري در اين بخش بايد با 
مش��ارکت دولت و بخش هاي صنعتي و معدني صورت 
گيرد. به گفته وي در سال جاري ۲8 درصد از حمل و نقل 
۴ کالاي اصلي از طريق حمل و نقل ريلي صورت گرفته 
و 66 درصد به حمل جاده اي اختصاص داشته است که 
از اين رقم نيز ۲۴ درصد حمل و نقل در مسيرهايي اتفاق 
افتاده که ريل در آنجا وجود داش��ته اس��ت. محمدزاده با 
اشاره به اينکه در سال ۱۴۰۴ بايد ۲۲۴ ميليون تن ماده 
معدني در کشور حمل شود، گفت: اگر با روند فعلي پيش 
برويم، تنها يک سوم اين ميزان ماده معدني قابل حمل 
از طري��ق ري��ل خواه��د بود و بقيه آن بايد از طريق حمل 

جاده اي، جابجا شود.

توسعه حمل و نقل ريلي متناسب با نيازهاي کشور نيست
سازمان راهداري کل کشور اعلام کرده با تلاش هاي 
ص��ورت گرفت��ه دو محور ه��راز و کندوان بار ديگر باز 
شده اند و تل اش براي بازگشايي کامل محورهايي که 

در ساعات گذشته مسدود شده بودند ادامه دارد.
به گزارش ايسنا، پس از بارش هاي سنگين برف و باران 
در طول س��اعات گذشته در محورهاي مختلف کشور 
بعضي از محورها به دليل شرايط جوي مسدود اعلام 
ش��ده اند. وزارت راه و شهرس��ازي محورهاي شمشک 
به ديزين، راميان به شاهرود، پونل به خلخال، سروآباد 
به پاوه، گنج نامه به تويس��رکان، سيس��خت به پادنا، 
نيک شهر به زرآباد، ايرانشهر به دامن، ساري به کياسر و 
محور فرعي رودبار به قلعه گنج را به دليل شرايط خاص 

جوي تا اطلاع ثانوي مسدود اعلام کرده است.
هر چند دو محور کندوان و هراز نيز به دليل مشکلات 
جوي ش��ب گذش��ته مسدود اعلام شده اند، اما با اعلام 
سازمان راهداري بار ديگر تردد در آنها از سر گرفته شده 
است. حسن نيا، معاون اين سازمان اعلام کرده محور 
هراز روز گذش��ته به دليل س��قوط بهمن مسدود اعلام 
ش��د تا س��لامت مس��افران تامين شود. محور کندوان 
نيز که دليل عمده مس��دود ش��دن آن نگهداري تونل 

اميرکبير به منظور کاهش خطرات س��قوط بهمن بود، 
بار ديگر باز ش��ده اس��ت. طبق اعلام وي علت انسداد 
برخي محورها در ۲۲ اس��تان کش��ور تشخيص کاهش 
ديد افقي و احتمال سقوط بهمن بوده که با پيگيري هاي 
صورت گرفته از سوي راهداران بخش قابل توجهي از 

آنها بار ديگر امکان تردد را پيدا کرده اند.
حسن نيا از امتداد بارش برف در محورهاي سه استان 
بوش��هر، هرمزگان و فارس س��خن گفته و اعلام کرده 
تردد در اين محورها بايد همراه با رعايت نکات ايمني 
و تجهيز خودروها به امکان زنجير چرخ در مواقع خاص 

باشد.
معاون سازمان راهداري همچنين از پيش بيني ها براي 
بارش برف در دامنه زاگرس و البرز س��خن گفته و از 
مسافران خواسته است از انجام سفرهاي غيرضروري 
در روزه��اي آخ��ر هفته جاري در محورهاي نزديک به 

اين دو رشته کوه خودداري کنند.
س��ازمان راهداري اعلام کرده که مس��افران بتوانند 
آخرين ش��رايط وضعيت راه ها را با تماس ش��ماره ۱۴۱ 
ارزيابي کنند و پس از اطمينان از شرايط ايمن و باز بودن 

مسير نسبت به برنامه ريزي براي سفر اقدام کنند.

مردم آخر هفته از سفرهاي غيرضروري خودداري کنند

سهسنگپيشپايوام۴0ميليونيمسکنمهر

واميکهخيالپرداختشنيست
دوهفته از صدور ابلاغيه اجرايي افزايش وام مس��کن مهر )از 
۳۰ به ۴۰ ميليون تومان( مي گذرد اما ش��رايط س��خت بانک 
مس��کن براي دريافت کنندگان، سازندگان مسکن را سردرگم 

کرده است.
ب��ه گ��زارش مه��ر در حالي که افزاي��ش ۱۰ ميليون توماني وام 
مس��کن مهر آغاز ش��ده است اما سازندگان مسکن مهر تمايلي 
براي دريافت اين وام ندارند؛ ش��رايط س��خت پيش روي انبوه 
س��ازان موجب ش��ده آنها عطاي افزايش وام)۳۰ به ۴۰ ميليون 
تومان( را به لقايش ببخش��ند؛ البته در اين ميان تعدادي هم با 
تجمع در مقابل ادارات بانک مس��کن خواس��تار تغيير سه شرط 
اساسي براي دريافت کنندگان اين وام شده اند که تاکنون اين 
اعتراض��ات و تجمع��ات بي اث��ر بوده و اين س��ه عامل بازدارنده 
همچن��ان باق��ي اس��ت. يکي از اعضاي هي��أت مديره انجمن 
انبوه س��ازان تهران که از پيمانکاران طرح مس��کن مهر اس��ت 
با انتقاد از ش��روط غير اصولي بانک مس��کن به خبرنگار مهر، 
مي گويد: براساس شروط اعمال شده هيچ پيمانکاري نبايد چک 
برداش��تي داشته باش��د ضمن اينکه بايد مفاصا حساب مالياتي 
خود را تا سال 9۴ پرداخت کرده و حسابرسي فعاليت هاي مالي 
پيمانکار هم تا س��ال 9۴ تکميل و تاييد ش��ده باش��د. محمدرضا 
نوريان ش��ميراني مي افزايد: وجود اين س��ه شرط درحالي است 
که ش��رکت هاي پيمانکار، حسابرسي)ارائه اظهار نامه مالياتي، 
جلسات حل اختلاف، بررسي لوايح مختلف( فعاليت هاي مالي 
س��ال 9۴ را تازه آغاز کرده اند و دراين ميان س��ازندگان طرح 
مس��کن مه��ر به دليل عدم موازن��ه در پرداختي و دريافتي اين 
طرح، چک برگش��تي دارند. به گفته وي، به نظر مي رس��د بانک 
مس��کن با توجه به الزام ش��روط موجود، به دنبال عدم پرداخت 

وام به سازندگان است.
نوريان اضافه مي کند: اگرچه آورده متقاضيان بايد صرف ساخت 
واحدها مي شد اما به دليل نبود برنامه ريزي منسجم اين مبالغ 

در مسايل زيربنايي و روبنايي )آب، برق، گاز و ...( هزينه شد و 
همين موضوع سبب شد که پيمانکار براي ساخت هزينه کمتري 
دريافت کرده و پروژه طولاني و مش��مول افزايش قيمت ش��ده 
است. پيمانکار طرح مسکن مهر بيان مي کند: باتوجه به افزايش 
هزينه هاي ساخت و ساز مسکن در سال هاي گذشته، وزارت راه 
و شهرس��ازي الحاقيه هايي را براي حمايت از س��ازندگان صادر 
ک��رد ام��ا به دليل ني��از پروژه ها به منابع مالي و باتوجه به اينکه 
متقاضيان هم توانايي پرداخت نداشتند وزارت راه و شهرسازي 
تصمي��م گرف��ت ک��ه با افزايش وام از پيمانکاران حمايت کند تا 
پروژه ها هر چه س��ريعتر تکميل ش��ود. وي با اش��اره به اهميت 
افزايش اين وام در تکميل طرح مس��کن مهر تصريح مي کند: 
اين افزايش وام متعلق به پيمانکاران اس��ت زيرا متقاضي قادر 
به پرداخت نيس��ت و صدور ابلاغيه جديد بانک مس��کن مربوط 
به مصوبات سال 9۲ بود و هم اکنون بعد از ۳ سال اجرايي شده 
اس��ت. نوريان مي افزايد: اين افزايش وام با توجه به پيش��رفت 
کار ب��ه پيمان��کار پرداخت مي ش��ود و علي رغم اينکه دولت در 
حال سروسامان دادن طرح مسکن مهر است بانک مسکن به 
دنبال سنگ اندازي است و منابع مالي دريافت شده از وام هاي 

متقاضيان را براي تکميل اين طرح استفاده نمي کند.
وي مي گويد: دليل سنگ اندازي بانک مسکن منافع اقتصادي 
اين بانک است زيرا وام مسکن مهر با سود کم پرداخت مي شود 
و اين بانک مي تواند با پرداخت ساير وام ها سودهاي ۱8 درصد 
از متقاضيان دريافت کند. عضو هيأت مديره انجمن انبوه سازان 
با اش��اره به ش��رايط مختلف افزايش وام مسکن اظهار مي کند: 
رايزني ها براي تعيين درصد س��ود اين وام ادامه دارد اما پيش 
بيني مي شود اين وام بهره ۴ تا 6 درصدي داشته باشد و شنيده ها 

حاکي ازآن است که رقم ۴ تا 8 درنظر گرفته شده است.
نوريان ادامه مي دهد:اگر بانک مس��کن ش��روط س��خت خود را 
تعديل کند سازندگان توانايي دريافت اين وام را خواهند داشت 

و ام��کان تس��ريع در تکميل طرح مس��کن مه��ر وجوددارد اما 
درصورتي که ش��روط باقي بماند طرح مس��کن مهر همين روند 

کنوني را ادامه مي دهد.
وي معتقد است: بانک مسکن به عنوان تامين کننده مالي اين 
طرح معرفي ش��ده اس��ت و نبايد چنين ش��روطي را الزامي کند 
زيرا اين ش��روط اجراي طرح مس��کن مهر را با مش��کل مواجه 

مي کنند.
حساب هاي شرکت عمران پرديس بسته شد ���

در حاليکه تصور مي ش��د با افزايش س��قف وام مس��کن مهر به 
۴۰ ميليون تومان مش��کل بيش��تر واحدهاي مسکن مهر شهر 
جديد پرديس برطرف ش��ود، گزارش ها حاکيس��ت حساب هاي 
ش��رکت عمران ش��هر پرديس به دليل آنچه که بدهي مالياتي 

عنوان مي شود بسته شده است.
به گزارش فارس، اين روزها که وزارت راه و شهرسازي تلاش 
مي کند مس��کن مهر پرديس فعال ش��ود ظاهراً قفل ديگري بر 
تکميل واحدهاي مسکن مهر اين شهر زده شده به طوريکه به 
تازگي س��ازمان امور مالياتي ش��رق تهران حساب هاي شرکت 
عمران شهر جديد پرديس را به بهانه بدهي مالياتي مسدود کرده 

است و قفلي جديد در مسکن مهر پرديس زده شده است.
بنابراين گزارش، از آنجا که ماه گذش��ته پس از مدت ها کش و 
قوس درخصوص افزايش سقف وام مسکن مهر، بانک مرکزي 
و ش��وراي پول و اعتبار مصوبه آن را به بانک ها ابلاغ کرده اند 
تصور بر اين شد که ديگر مشکلات مسکن مهر با اين افزايش 
۱۰ ميليون توماني تمام ش��ده و بايد منتظر تکميل واحدهاي 
مس��کن مهر در نهايت در س��ال 96 باشيم اما واقعاً مسکن مهر 
ش��بيه الاکلنگ ش��ده به طوريکه وقتي وزارت راه و شهرسازي 
سقف وام را اضافه مي کند بانک مرکزي با آن مخالفت کرده و 
وقتي بانک مرکزي موافقت مي کند بانک مسکن اين مصوبه 

را با گذاشتن شرايط سخت به نوعي ابلاغ نمي کند.

اي��ن گ��زارش مي افزاي��د: زماني هم که بانک مس��کن مصوبه 
افزايش س��قف تس��هيلات مسکن مهر را ابلاغ مي کند مديران 
ش��عب ابلاغ نمي کنند و وقتي مديران ش��عب اين تسهيلات را 

ابلاغ مي کنند، شعب تشکيل پرونده نمي دهند.
هرچند مشکلات و شرايط جديد پرداخت تسهيلات مسکن مهر 
مثل رفتن به دفترخانه توسط شرکت هاي سازنده و نداشتن چک 
برگشتي از سوي سازنده ها را بايد به اين مشکلات اضافه کرد 
اما مشکل جديد مسدود شدن حساب هاي شرکت عمران شهر 
جديد پرديس را بايد قفلي جديد بر تکميل مسکن مهر دانست. 
بسياري از کارشناسان و متقاضيان مسکن مهر بر اين اعتقادند 
که دشمني با مسکن مهر چه غلط باشد چه درست، دشمني با 
مردم است چراکه دشمني با مردمي که به اميد خانه دار شدن در 
پروژه مس��کن مهر ثبت نام و آورده خود را تکميل کرده اند دور 

از انصاف و انسانيت است.
بنابراين گزارش، سازمان امور مالياتي موظف و مکلف است از 
هر واحد مسکن مهر ۳۰۰ هزار تومان ماليات به اضافه ماليات 
بر ارزش افزوده بابت خريد مصالح س��اختماني دريافت کند اما 
عليرغم اطلاع س��ازمان امور مالياتي، بعضي از ادارات مالياتي 
مبالغي بيش از اين عدد مطالبه و بدون توجه به مصوبه دولت 
و ابلاغ سازمان مطبوع خود، به هر ميزاني که دلشان مي خواهد 
براي واحدهاي مسکن مهر ماليات تعيين مي کنند و تفسير به 

رأي مي کنند.


